
HOMILIA A LA FESTA DE LA MARE DE DÉU DEL TORO 

El Toro 8 de maig de 2017 

 

Ens hem reunit aquesta tarda al voltant de la Mare, per celebrar la seva 

memòria i manifestar-li la nostra gratitud pel seu patrocini sobre el nostre poble. En 

aquest dia de la seva festa, recordem de manera especial tot el seu amor de Mare i ho 

agraïm de cor. 

Reunits al voltant de Maria 

Hem escoltat a la primera lectura com, després de la pujada de Jesús al cel, la 

primera comunitat es va reunir juntament amb Maria, la mare de Jesús. Tant els 

apòstols com les dones que havien acompanyat Jesús durant la seva vida pública, es 

van reunir al cenacle i allà van esperar, units en la pregària, l'arribada de l'Esperit Sant. 

Juntament amb Maria van rebre la força per sortir als carrers i places i cridar ben fort 

que Jesús era viu i que la seva resurrecció era el signe de l'amor i el perdó de Déu 

sobre l'home. 

Des de fa molts segles també la gent de Menorca es reuneix en oració 

juntament amb Maria, la Mare i Senyora, en aquest Santuari del Toro. Des dels temps 

de la restauració del cristianisme, al segle XIII, tenim notícia de la florida de la devoció 

a la Verge en "el Toro de Menorca". També avui Santa Maria ens reuneix entorn seu 

per a la pregària. En l'oració pròpia d'aquest dia li demanem que, amb la seva 

intercessió, tots els cristians "formin una sola família en la pau, i que visquin units amb 

un sol amor fratern". Demanem a Maria la unitat, la pau i l'amor per aquesta Església 

de Menorca. Al seu costat, ens sentim més a prop els uns dels altres, més units com a 

Església. 

Per seguir Jesucrist 

Ara bé, si ens acostem a Maria és per trobar-hi a Crist. M'agraden les imatges 

de santa Maria que porten a l’Infant entre els braços, perquè ens ajuden a advertir que 

el centre d'atenció no ha de ser-hi  sinó aquest Infant. La imatge estimada de la nostra 

Mare de Déu del Toro porta, a més, l’Infant amb el braç dret en alt, en actitud de 

beneir, recordant-nos que Déu no ha vingut al món per maleir-lo o per condemnar-lo, 

sinó per vessar sobre ell la seva gràcia i el seu amor . 

A la Verge del Toro li diem, amb l'antiga oració: "Mostreu-nos Jesús, fruit beneït 

del vostre ventre". En aquest lloc sentim de manera especial el caliu matern, que ens 

reconforta i ens encoratja a continuar en el nostre afany per seguir a Jesucrist. Ella ens 

ajuda perquè creixem en fidelitat a Jesucrist, vivint només d'Ell i per a Ell. Maria 

sempre apunta a Jesucrist i ens repeteix: "Feu el que Ell us digui". 



Maria ens anima a evangelitzar 

Però aquest Crist que ve en braços de la Mare no és només per a nosaltres, sinó 

per a tots els homes. Per això, com va fer amb els primers cristians, avui també la Mare 

de Déu ens anima a sortir als carrers i transmetre la bona notícia que Déu estima 

l'home i l'espera, que en Jesucrist Déu ha beneït a tota la humanitat. 

A l'Evangeli hem escoltat el cant preciós de Maria que posseïda totalment per 

Déu “magnifica al Senyor” amb el seu esperit i canta les obres meravelloses que ha fet 

el Totpoderós. D'ella aprenem a deixar que Déu ompli la nostra vida i a cantar també 

nosaltres la seva grandesa. Déu ha complert les seves promeses, "s'ha recordat del seu 

amor" i ens l'ha manifestat en Jesucrist. 

La nostra tasca com a cristians és fer partícips d'aquest amor als altres. Des de 

dalt d'aquesta muntanya es pot veure pràcticament tota la nostra illa. Pujar al Toro és 

una crida a mirar al nostre voltant i advertir que són molts els que necessiten que els 

donem a conèixer l'alegria de l'Evangeli. Per a moltes persones la fe cristiana ja no és 

llum que il·lumina la seva existència, els sagraments han deixat de ser font de vida, 

l'església és una institució de temps passats. Sentim la descristianització del nostre 

poble i la necessitat de sortir de nou a la mar i calar les xarxes en nom seu. 

Som cridats a evangelitzar de nou aquesta terra, a transmetre a l'home 

contemporani l'alegria de ser cristians. Tota la nostra Església ha de posar-se al servei 

de l'evangelització. Preg a la Verge del Toro que ensenyi a aquesta Església a descobrir 

nous camins per portar l'Evangeli als homes i dones de Menorca; que ens ompli 

d'audàcia per a cercar noves formes d'apropar-nos a tots i fer-los sentir la bellesa de 

Crist; que no permeti que cedim al desànim sinó que treballem perquè l'alegria de 

l'Evangeli arribi a totes les perifèries humanes. 

En aquest dia sentim de manera especial la companyia de la Mare de Déu del 

Toro, la nostra estimada Patrona. Ella ha acompanyat durant segles a aquesta Església 

de Menorca i ens segueix acompanyant avui des d'aquesta "muntanya augusta" "on 

viu la Mare que és l'alegria, la llum i guia dels pelegrins", segons es diu en el seu 

himne. Ella és llum per a la nostra Església peregrina i és també estrella que ens 

condueix pels camins de la nova evangelització. 

  



HOMILÍA EN LA FIESTA DE LA VIRGEN DEL MONTE TORO 

Monte Toro, 8 de mayo de 2017 

 

Nos hemos reunido esta tarde en torno a la madre, para celebrar su memoria y manifestarle 

nuestra gratitud por su patrocinio sobre nuestro pueblo. En este día de su fiesta, recordamos 

de manera especial todo su amor de madre y lo agradecemos de corazón. 

Reunidos en torno a María 

Hemos escuchado en la primera lectura cómo, después de la subida de Jesús al cielo, la 

primera comunidad se reunió junto con María, la madre de Jesús. Tanto los apóstoles como las 

mujeres que habían acompañado a Jesús durante su vida pública, se reunieron en el cenáculo 

y allí esperaron, unidos en la plegaria, la llegada del Espíritu Santo. Junto con María recibieron 

la fuerza para salir a las calles y plazas y gritar bien fuerte que Jesús estaba vivo y que su 

resurrección era el signo del amor y el perdón de Dios sobre el hombre. 

Desde hace muchos siglos también la gente de Menorca se reúne en oración junto con María, 

la madre y señora, en este Santuario del Monte Toro. Desde los tiempos de la restauración del 

cristianismo, en el siglo XIII, tenemos noticia del florecimiento de la devoción a la Virgen en “lo 

Toro de Menorca”. También hoy santa María nos reúne en oración en torno suyo. En la oración 

propia de este día le pedimos que, con su intercesión, todos los cristianos “formin una sola 

familia en la pau, i que visquin units amb un sol amor fratern”. Pedimos la unidad, la paz y el 

amor para esta Iglesia de Menorca. A su lado, nos sentimos más cerca unos de otros, más 

unidos como Iglesia. 

Para seguir a Jesucristo 

Ahora bien, si nos acercamos a María es para encontrar en ella a Cristo. Me gustan las 

imágenes de santa María que llevan al Niño santo entre los brazos, porque nos ayudan a 

advertir que el centro de atención no debe estar en ella, sino en ese Niño. La imagen querida 

de nuestra Virgen del Toro lleva, además, al Niño con el brazo derecho en alto, en actitud de 

bendecir, recordándonos que Dios no ha venido al mundo para maldecirlo o para condenarlo, 

sino para derramar sobre él su gracia y su amor. 

A la Virgen del Toro le decimos, con la antigua oración: “Muéstranos a Jesús, fruto bendito de 

tu vientre”. En este lugar sentimos de modo especial el calor materno, que nos reconforta y 

nos alienta a continuar nuestro empeño por seguir a Jesucristo. Ella nos ayuda para que 

crezcamos en fidelidad a Jesucristo, viviendo sólo de Él y para Él. María siempre apunta a 

Jesucristo y nos repite: “Haced lo que Él os diga”. 

María nos anima a evangelizar 

Pero este Cristo que viene en brazos de la Madre no es sólo para nosotros, sino para todos los 

hombres. Por eso, como hizo con los primeros cristianos, hoy también la Virgen nos anima a 

salir a las calles y transmitir la buena noticia de que Dios ama al hombre y le espera, de que en 

Jesucristo Dios ha bendecido a toda la humanidad.  



En el Evangelio hemos escuchado el canto precioso de María, mujer llena de Dios, cuyo espíritu 

“magnifica el Senyor” y canta las obras maravillosas que ha hecho el Todopoderoso. De ella 

aprendemos a dejar que Dios llene nuestra vida y a cantar también nosotros su grandeza. Dios 

ha cumplido sus promesas, “s’ha recordat del seu amor” y nos la ha manifestado en Jesucristo. 

Nuestra tarea como cristianos es hacer partícipes de ese amor a los demás. Desde lo alto de 

este monte se puede ver prácticamente toda nuestra isla. Subir al Monte Toro es una llamada 

a mirar a nuestro alrededor y advertir que son muchos los que necesitan que les demos a 

conocer la alegría del Evangelio. Para muchas personas la fe cristiana ya no es luz que ilumina 

su existencia, los sacramentos han dejado de ser fuente de vida, la iglesia es una institución de 

tiempos pasados. Sentimos la descristianización de nuestro pueblo y la necesidad de salir de 

nuevo a la mar y echar las redes en su nombre.  

Estamos llamados a evangelizar de nuevo esta tierra, a transmitir al hombre contemporáneo la 

alegría de ser cristianos. Toda nuestra Iglesia debe ponerse al servicio de la evangelización. 

Ruego a la Virgen del Toro que enseñe a esta Iglesia a descubrir nuevos caminos para llevar el 

Evangelio a los hombres y mujeres de Menorca; que nos de audacia para buscar nuevas formas 

de acercarnos a todos y hacerles sentir la belleza de Cristo; que no permita que cedamos al 

desánimo sino que  trabajemos para que la alegría del Evangelio llegue a todas las periferias 

humanas. 

En este día sentimos de manera especial la compañía de la Madre de Dios del Monte Toro, 

nuestra querida patrona. Ella ha acompañado durante siglos a esta Iglesia de Menorca y nos 

sigue acompañando hoy desde esta “muntanya augusta” “on viu la Mare que és l’alegria, la 

llum y guía dels pelegrins”, según se dice en su himno. Ella es luz para nuestra Iglesia peregrina 

y es también estrella que nos conduce por los caminos de la nueva evangelización.  


